
Odchylky od pravidelného skloňování 
Kolísání mezi vzory píseň a kost 

 

Vzor kost Vzor píseň 

Podstatná jména zakončená na: 
-ost, -est (radost, bolest) 

Podstatná jména zakončená na: 
- ť, -ď, -st, -j, -ň, -l, -z, -v, -ř 

věc 
řeč 
moc 
děti (množné číslo) 

labuť 
káď 
krůpěj 
dlaň 
hůl 
tvrz 
náruč  
soutěž 

 
Kolísající podstatná jména (= mají tvary podle dvou vzorů) 
niť, huť, loď, trať, ocel 
 
2. pád – niti/nitě, huti/hutě, lodi/lodě, trati/tratě, oceli/ocele 
 
            kosti    písně 
 
Myš, noc 
3. pád – k myším, k nocím 
6. pád – o myších, o nocích 
7. pád – s myšmi, s nocemi 
 
 

Jména krátící kmenovou samohlásku 
U některých dvojslabičných slov vzoru růže a žena se především v 2. pádě krátí 
kmenová samohláska: 
 
1. pád množného čísla 2. pád množného čísla 

práce prací 

chvíle chvil 

lípa lip 

brána bran 

vrána vran 

 
Skloňování podstatného jména práce v množném čísle: 

1. pád – práce 
2. pád – prací 
3. pád – pracím (růžím) 
4. pád – práce 
5. pád – práce 
6. pád – o pracích (o růžích) 
7. pád – s pracemi 
 


